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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

besprak op 15 oktober 2020 de visienota over Vlaanderen als aantrekkingspool 

voor start-ups en innovatief ondernemend talent.  

 

Aan de bespreking werd deelgenomen door Hilde Crevits, viceminister-president van 

de Vlaamse Regering en Vlaams minister van Economie, Innovatie, Werk, Sociale Eco-

nomie en Landbouw, en vertegenwoordigers van de Adviescommissie Economische 

Migratie en Flanders Investment & Trade. 

 

(Deze vergadering werd als videconferentie georganiseerd.) 

I. Inleidende uiteenzettingen 

1. Toelichting door de minister 

Minister Hilde Crevits wijst op het belang van de visienota, die belangrijke krijtlijnen 

trekt om meer dan vandaag start-ups en innovatief talent aan te trekken, maar 

tegelijk ook om de lat hoog genoeg te leggen. 

 

De wet van 19 februari 1965 betreffende de uitoefening van de zelfstandige beroeps-

activiteiten der vreemdelingen is tot op vandaag de basis om te beslissen of een 

niet-EU-burger zich in Vlaanderen mag vestigen om een zelfstandige activiteit op 

te starten.  

 

In de vorige regeerperiode heeft toenmalig minister Philippe Muyters de regelgeving 

inzake buitenlandse werknemers (de arbeidskaarten en de gecombineerde vergunning 

of Single Permit) grondig hervormd. Dat gebeurde in uitvoering van de zesde 

staatshervorming, waardoor Vlaanderen bevoegd werd voor economische migratie, 

en meer bepaald voor het luik toelating tot arbeid. Voor de toegang tot het grond-

gebied is het federale niveau bevoegd. Eenzelfde oefening moet nu gebeuren voor 

buitenlandse zelfstandigen. Zij hebben een beroepskaart nodig om zich in Vlaan-

deren als zelfstandige te mogen vestigen. Daarom heeft de minister op 10 juli 2020 

aan de Vlaamse Regering de visienota ‘Vlaanderen als aantrekkingspool voor start-

ups en innovatief ondernemend talent’ voorgelegd.  

 

Huidige situatie 

 

De minister verduidelijk eerst over wie het gaat: inwoners van een land dat niet 

tot de Europese Economische Ruimte of Zwitserland behoort die zich in Vlaanderen 

willen vestigen als zelfstandige. De minister zal hier verder naar verwijzen als ‘niet-

EU-burgers’. In 2019 dienden 883 niet-EU-burgers een aanvraag in om in Vlaan-

deren een beroepskaart te krijgen of hun beroepskaart te verlengen. Ter vergelij-

king: het aantal gecombineerde vergunningen en arbeidskaarten dat in 2019 werd 

aangevraagd voor werknemers, ligt met 12.175 heel wat hoger. De minister geeft 

meer details over de aanvragen voor beroepskaarten of de verlenging daarvan in 

2019: 

− 848 dossiers werden in 2019 behandeld. Over de overige 35 werd pas in 2020 

beslist;  

− 550 aanvragen, of 65 procent, werden weerhouden en kregen een beroeps-

kaart;  

− 129 aanvragen, of 15 procent, werden effectief geweigerd;  

− 2 dossiers waren onontvankelijk;  

− 19 personen dienden een aanvraag in zonder dat dit nodig was, omdat ze onder 

de categorieën van vrijstelling vallen;  

− 148 dossiers werden administratief afgesloten.  
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Een dossier wordt administratief afgesloten wanneer de dienst Economische Migratie 

van het Departement WSE bijkomende informatie opvraagt aan de aanvrager, 

maar deze informatie na vijf weken nog niet is bezorgd. Klanten die een beroeps-

kaart willen aanvragen, worden zo goed als mogelijk geïnformeerd en begeleid. 

Het is dan ook redelijk om na vijf weken zonder de gevraagde bijkomende infor-

matie het dossier af te sluiten.  

 

In welke sectoren werd een zelfstandige activiteit opgestart na het verwerven van 

een beroepskaart? Deze gegevens worden tot nu niet systematisch bijgehouden. 

Ook daaraan zal in de toekomst worden verholpen. Op basis van een handmatige 

telling blijkt dat 64 aanvragers een activiteit startten in de groothandel, gevolgd door 

63 aanvragers in vervoer en opslag, 60 aanvragers in de veeteelt, 53 aanvragers 

in de diamantsector en 37 in de horeca.  

 

Er wordt door de Vlaamse Sociale Inspectie intensief gecontroleerd op het thema 

economische migratie. In 2019 konden 882 van de in totaal 1999 uitgevoerde in-

specties onder de noemer van economische migratie worden ingedeeld. Er werden 

twintig keer meer toelatingen tot arbeid uitgereikt aan werknemers dan aan zelf-

standigen, maar toch werden er in 2019 door de inspectie 85 zelfstandigen gecon-

troleerd na een ‘on-deskrisicoanalyse’.  

 

Bij twintig inspecties werd ook effectief een inbreuk vastgesteld. In zeventien dos-

siers werd een pro justitia opgemaakt, waarna het dossier naar het gerecht door-

gestuurd werd en waardoor er mogelijks een strafrechtelijke sanctionering volgt. 

In drie gevallen ging het om een waarschuwing. Bij elke hernieuwingsaanvraag door 

een zelfstandige waar er eerder opmerkingen van de inspectie werden geformu-

leerd, wordt gecheckt of de werkpunten zijn aangepakt. Zo niet, wordt een verlen-

ging geweigerd. Daarnaast werden er over acht dossiers inlichtingen uitgewisseld. 

 

Momenteel duurt het ongeveer twee maanden vooraleer iemand die een beroeps-

kaart aanvraagt, een beslissing ontvangt. De voornaamste reden waarom dit zo 

traag verloopt, is het gebrek aan een digitale aanvraag- en behandelingsprocedure. 

Er moet volgens de minister dus absoluut op digitalisering worden ingezet.  

 

Om de leden te overtuigen van de noodzaak van een nieuw beleid, geeft de minister 

een fictief voorbeeld van een Japanse ondernemer die een techstart-up wil beginnen 

in Vlaanderen. Hij gaat daarvoor naar de Belgische ambassade in Tokio en dient zijn 

aanvraag op papier in. Die aanvraag gaat dan in de diplomatieke valies. Deze docu-

menten worden vervolgens door een diplomaat naar België gebracht en afgeleverd bij 

de FOD Buitenlandse Zaken, waar het dossier door de dienst Economische Migratie 

wordt opgehaald. Eenmaal aangekomen bij de diensten wordt het dossier ingescand 

en overgetypt. Het is dus een zeer tijdrovend proces met kafkaiaanse trekjes. Boven-

dien zijn deze papieren aanvraagdossiers vaak onvolledig en kan in sommige ge-

vallen de buitenlandse onderdaan niet worden bereikt door onleesbare documenten 

of het ontbreken van een e-mailadres.  

 

Visie op het nieuwe beleid 

 

Wat is de visie van het nieuwe beleid? De doelstelling is Vlaanderen veel meer te 

profileren als attractieve regio om innovatieve start-ups en buitenlands toptalent 

te kunnen aantrekken. Naast selectiviteit in de keuze voor innovatieve profielen 

moet de administratieve rompslomp zo minimaal mogelijk zijn. In Nederland rolt 

men de zogenaamde ‘oranje loper’ uit, waarbij buitenlands toptalent in de watten 

wordt gelegd. Al voor de aanvraag wordt ingediend, wordt er in begeleiding voor-

zien, net als tijdens het aanvraagproces. Vervolgens wordt er op erg korte termijn 

een beroepskaart afgeleverd. De minister vindt dat Vlaanderen de innovatieve pro-

fielen ook op die manier moet onthalen. Wanneer een niet-Europese zelfstandige 

overweegt zich in Vlaanderen te vestigen, is het belangrijk om in vlotte procedures 
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te voorzien om op die manier medewerkers met een hooggeschoold profiel die een 

zaak willen opstarten, hier te krijgen.  

 

Aantrekken van de juiste profielen 

 

De minister meent dat Vlaanderen zich de vraag mag stellen of het genoegen moet 

nemen met de zoveelste kebabzaak of nachtwinkel die zich hier komt vestigen. 

Moet Vlaanderen niet wat selectiever durven te worden en vooral innovatieve start- 

en scale-ups proberen aan te trekken? Voor klassieke ondernemingen kan het 

strenger zijn. Selectiever zijn, houdt niet in dat het voor hen onmogelijk wordt om 

zich hier te vestigen. De lat moet wel iets hoger worden gelegd.  

 

Vlaanderen kan zich inzake het aantal innovatieve start-ups meten met Nederland 

maar ook met steden als Londen en Berlijn, maar op het vlak van start-ups van 

buiten de EU is er nog groeimarge. Het probleem zit in de doorgroeifase naar scale-

up, omdat er onvoldoende risicokapitaal ter beschikking is. Ook dit wordt met het 

nieuwe beleid aangepakt. 

 

Om dit te realiseren, is het belangrijk om buitenlands toptalent vroegtijdig te identifi-

ceren. Dit kan via de kenniscentra, de speerpuntclusters maar ook via Flanders Invest-

ment & Trade, dat hierin een cruciale rol speelt. Een soepele aanvraagprocedure 

waarbij de aanvragen worden beoordeeld door dossierbehandelaars die ook een 

economische achtergrond hebben, moet Vlaanderen in staat stellen de poleposition in 

te nemen en het kaf van het koren te scheiden. Bij de beoordeling van de aanvraag-

dossiers zal er ook een beroep worden gedaan op de economische expertise van 

FIT en het Agentschap Innoveren en Ondernemen. De Vlaamse Regering wil op die 

manier het beroepskaartenbeleid afstemmen op het Vlaamse innovatie-, investerings- 

en acquisitiebeleid.  

 

Start-ups en scale-ups, klassieke ondernemingen en speciale statuten 

 

Vlaanderen wordt dus selectiever en het legt de lat hoger. In de toekomst zal het 

onderscheid gemaakt worden tussen drie types ondernemingen: start-ups en 

scale-ups, klassieke ondernemingen en speciale statuten. Onder die laatste cate-

gorie vallen onder meer sportlui, kunstenaars en diamantairs, waarvoor bij de be-

handeling van het aanvraagdossier het advies van het bevoegde beleidsdomein 

wordt ingewonnen. 

 

De focus ligt dus op het aantrekken van innovatieve start-ups en scale-ups. Tot nu 

gebeurt de toetsing van het innovatieve karakter zonder duidelijke definitie. 

Daarom wil de minister een duidelijke definitie van innovatie in de nieuwe regel-

geving opnemen. Zo zal het moeten gaan om nieuwe technologieën die toegepast 

worden in bestaande producten, diensten of processen of het ontwikkelen van 

nieuwe of verbeterde producten, diensten of processen. Innovatieve start-ups en 

scale-ups zullen standaard een beroepskaart met een geldigheidsduur van drie jaar 

krijgen. Op die manier zullen ze in staat zijn om, in samenwerking met FIT en 

VLAIO, vlotter het broodnodige risicokapitaal aan te trekken, zonder zich zorgen 

te moeten maken over de geldigheidsduur van de beroepskaart.  

 

Ook de klassieke ondernemingen blijven welkom in Vlaanderen, maar ze zullen aan 

strengere voorwaarden moeten voldoen. De minister wil inzetten op kwaliteit. Zo 

zal de persoon die zich hier wil vestigen met een klassieke onderneming over een 

startkapitaal van 18.600 euro moeten beschikken.  

 

De zogenaamde speciale statuten zijn een aparte categorie omdat in de beoorde-

ling van deze aanvragen de bevoegde beleidsdomeinen om advies wordt gevraagd. 

Zo wordt er voor diamantairs een advies gevraagd aan de Federatie der Belgische 

Diamantbeurzen en de FOD Economie.  
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Toelatingscriteria 

 

Er wordt uiteraard niet op alle toelatingscriteria gedifferentieerd tussen de drie 

types ondernemingen. Het ondernemingsplan zal de basis vormen bij de beoorde-

ling van elke aanvraag. Bij alle aanvragen wordt ook gepeild naar gevolgde oplei-

dingen of verworven competenties. Daarnaast wordt verwacht dat wie zich hier 

vestigt, zichzelf ook een loon kan uitkeren. De lat ligt op 120 procent van het 

leefloon of 1524,61 euro netto. Dat is iets lager dan wat wordt verwacht van werk-

nemers (het gewaarborgd gemiddeld minimuminkomen), maar er wordt soepel-

heid aan de dag gelegd omdat een startende ondernemer niet altijd onmiddellijk 

winstgevend is. Dat wordt dan gecompenseerd door het ondernemingsplan grondig 

te evalueren bij het beoordelen van de aanvraag. 

 

Beroepskaarten worden niet langer voor vijf jaar afgeleverd. Een beroepskaart die 

vijf jaar geldig is, leidt er namelijk toe dat de aanvrager een verblijfsrecht van 

onbepaalde duur krijgt. Het is beter om na drie jaar te evalueren, waarna er een 

verlenging kan worden afgeleverd.  

 

Daarnaast zal bij het beoordelen van het aanvraagdossier bekeken worden of er 

Vlaamse jobs zullen gecreëerd worden, of er al een band is met Vlaanderen en of 

er zich geen veiligheidsprobleem stelt.  

 

De minister is er zich van bewust dat de Adviescommissie Economische Migratie 

van de SERV in een advies de opleidingsvereiste en de vraag naar 18.600 euro 

startkapitaal in vraag stelt. Dat kwam ook aan bod in een vraag om uitleg die op 

17 september 2020 werd behandeld (Vragen om uitleg Vl.Parl. 2020-21, nr. 3247). 

De minister benadrukt nogmaals dat de voorwaarde met betrekking tot het start-

kapitaal enkel geldt voor klassieke ondernemingen en de speciale statuten, en dus 

niet voor de innovatieve start-ups. De minister wil hoe dan ook meer zekerheid 

door onder meer vooraf een grondige controle van het financieel plan te doen en 

een startkapitaal te vragen. Op die manier wil ze vermijden dat er financiële putten 

worden gegraven, waardoor Vlaamse toeleveranciers in de problemen komen en 

de buitenlandse zelfstandigen met de noorderzon verdwijnen. De minister is bereid 

naar alle opmerkingen te luisteren en de discussie aan te gaan, maar er moeten 

wel bepaalde drempels worden ingebouwd. 

 

Klantgerichte en vlotte aanvraagprocedure 

 

Vlaanderen wil het goede voorbeeld geven door werk te maken van een klantgerichte 

en vlotte aanvraagprocedure. Vlaanderen is een attractieve regio, maar kan nog 

aantrekkelijker zijn voor buitenlands toptalent. Dat geldt voor werknemers, maar 

zeker ook voor starters. Attractiviteit houdt niet enkel in dat men als regio uitstraalt 

dat men de place to be is voor innovatieve start-ups, maar ook dat de administra-

tieve last voor buitenlandse ondernemers die zich hier willen vestigen klein wordt 

gemaakt. Daarom is er nood aan een transparante, klantgerichte en vlotte aan-

vraagprocedure. De huidige papieren aanvraagprocedure staat daar haaks op. 

Daarom wordt de omslag gemaakt naar een digitale aanvraag- en behandelings-

procedure, wat moet gebeuren in overleg met het federale niveau. 

 

De minister wil zo snel mogelijk ook de beroepskaarten laten aansluiten op het 

WSE-loket. Dit loket wordt vandaag gebruikt als aanvraagmodule voor de arbeids-

kaarten en gecombineerde vergunningen. Zo kan het deel van het proces waarvoor 

Vlaanderen bevoegd is, al worden gedigitaliseerd. Er wordt ook nog verder samen-

gewerkt met de andere gewesten, de federale overheid en de Duitstalige Gemeen-

schap aan een uniek loket. Op die manier zal het hele proces, zowel Vlaams als 

federaal, digitaal kunnen verlopen.  
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Bij een aanvraag wordt het ‘only once’-principe gehanteerd, waarbij de overheid 

geen informatie opvraagt waarover ze beschikt. Zo heeft VLAIO in bepaalde geval-

len, bijvoorbeeld wanneer de onderneming een financieringsaanvraag indiende, al 

bepaalde gegevens ter beschikking. Het is frustrerend voor de ondernemer dat hij 

dezelfde gegevens telkens opnieuw moet bezorgen.  

 

Ook de beroepsprocedure tegen geweigerde aanvragen die nu vaak vele maanden 

in beslag neemt, moet vlotter. De beroepsprocedure voor arbeidskaarten en ge-

combineerde vergunningen verloopt vrij vlot. Het is de bedoeling van de minister 

om eenzelfde procedure uit te werken, waarvan uiteraard het economische aspect 

een belangrijk onderdeel zal zijn.  

 

Inspectie als sluitstuk 

 

Economische migratie wordt al grondig opgevolgd door de inspectie en dit blijft ook 

nodig. Niet zelden wordt economische migratie gezien als laatste redding om zich 

in Vlaanderen te vestigen of te blijven, bijvoorbeeld als een asielaanvraag wordt 

geweigerd. Daarnaast wordt het systeem van beroepskaarten ook misbruikt door 

personen aan wie een gecombineerde vergunning of arbeidskaart als werknemer 

werd geweigerd.  

 

Schijnzelfstandigheid is een praktijk waar er vandaag al grondig op wordt gecontro-

leerd en waarop nog intensiever zal worden ingezet in samenwerking met onder 

andere de RSVZ. Ook dit draagt bij aan de topkwaliteit die Vlaanderen wil afleveren.  

 

Inwerkingtreding 

 

Als de verdere uitwerking van de visienota goed verloopt, treedt het nieuwe decreet 

in werking op 1 januari 2022. 

2. Adviescommissie Economische Migratie 

Niels Morsink, medewerker van de studiedienst SERV, licht het advies toe van de 

Adviescommissie Economische Migratie, dat dateert van 14 augustus 2020. De 

Vlaamse sociale partners verwelkomen de visienota van de minister en waarderen 

ook de goede samenwerking met de minister en haar kabinet.  

 

Aangezien een recente evaluatie omtrent het Belgische beleid voor start-ups vanuit 

derde landen aangaf dat het criterium ‘economische meerwaarde’ vaag en onduide-

lijk is, lijkt het de sociale partners opportuun om de criteria voor het bekomen van 

een beroepskaart helder en transparanter te maken. Dit wordt geruggensteund 

door het feit dat in 2019 38 procent van de aanvragen voor een beroepskaart werd 

geweigerd. Gelet op het feit dat er in 22 procent van de controles inbreuken worden 

vastgesteld, waarbij men niet beschikt over een beroepskaart en/of geldig verblijf, 

steunen de Vlaamse sociale partners ook het voornemen om het aantal inspecties 

op te schroeven.  

 

Toch hebben de sociale partners nog vijf opmerkingen. Ten eerste vragen ze in 

navolging van de eerder genoemde evaluatie dat een ambitieuze en transparante 

doorlooptijd voor de aanvraag en de hernieuwing juridisch wordt vastgelegd. Deze 

doorlooptijd begint analoog met de aanvraag voor de gecombineerde vergunning 

te lopen na kennisgeving van het feit dat de aanvraag volledig is. De doorlooptermijn 

kan veel korter dan die voor de gecombineerde vergunning, omdat de aanvraag 

van een beroepskaart niet de aanvraag van het verblijf omvat. De sociale partners 

vragen wel goed overleg met de federale overheid. De omslachtige en moeilijke 

verblijfsprocedure dreigt de degelijke inspanningen op Vlaams niveau soms te onder-

mijnen. Er moet ook worden aangedrongen bij de federale overheid om erover te 

waken dat de consulaten goed op de hoogte zijn en meewerken. 
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Ten tweede vrezen de sociale partners dat de verplichting voor de ondernemer om 

minstens over een opleidingskwalificatie van niveau 4 van de Vlaamse kwalificatie-

structuur te beschikken, de procedure met minstens zestig dagen zal verlengen, 

doordat de ondernemer de niveaugelijkwaardigheid van zijn of haar diploma bij 

NARIC-Vlaanderen moet laten erkennen. Ook het alternatief, een erkenning van 

eerder verworven competenties, kan leiden tot een aanzienlijke verlenging van de 

procedure. De sociale partners betwijfelen bijgevolg de meerwaarde van dit crite-

rium. Het is formalistisch en druist lijnrecht in tegen de beoogde vereenvoudiging 

met een klemtoon op snelheid, die in de visienota wordt onderlijnd.  

 

Ten derde dreigt het minimumstartkapitaal van 18.600 euro dat voor de aanvang 

van de zelfstandige activiteit moet worden volgestort, een drempel op te werpen 

voor ondernemers uit derde landen. Dit zal ertoe leiden dat heel wat potentieel 

solide ondernemers niet kunnen starten en dus dreigt het net het omgekeerde 

effect te hebben. De sociale partners vragen daarom dat aan de aanvrager op basis 

van het ondernemingsplan een toereikend minimumstartkapitaal wordt gevraagd, 

aangepast aan de specifieke behoeften van de op te starten zaak. Die behoeften 

verschillen immers van activiteit tot activiteit. Een individuele beoordeling op maat 

lijkt geschikter om het beoogde doel te bereiken. 

 

Ten vierde vinden de sociale partners het van belang dat de criteria waaraan een 

aanvrager moet voldoen, worden getoetst door mensen die voeling hebben met 

het terrein. Daarom waarderen ze de voorgenomen versterking van de samenwerking 

met FIT en VLAIO, maar er moet over worden gewaakt dat deze samenwerking 

wordt gestroomlijnd zodat ze de doorlooptijd niet verlengt. 

 

Ten vijfde vragen de sociale partners dat er een consequente beroepsprocedure 

wordt uitgewerkt om de Raad voor Economisch Onderzoek inzake Vreemdelingen 

te vervangen, aldus Niels Morsink. 

 

Anton Van Assche, vertegenwoordiger van UNIZO in de Adviescommissie Econo-

mische Migratie, vindt het in het algemeen een goed voorstel. Het biedt houvast 

en meer juridische zekerheid aan de administratie om de economische waarde en 

de innovatiekracht van de ondernemersprojecten te evalueren. Dat is zeker een 

positief element. Het feit dat er wordt gekozen voor een vlottere procedure, via 

onder meer digitalisering, is uiteraard ook zeer positief. 

 

In het voorstel blijft de focus echter nogal liggen op de selectie van goede ondernemers-

projecten, dus die met economische meerwaarde of innovatie-elementen. Het is 

echter niet alleen een kwestie van het selecteren van de juiste profielen, maar ook 

een kwestie van het aantrekken van de juiste mensen. Ze moeten zin hebben om 

in Vlaanderen te investeren en te ondernemen. Dat ontbreekt deels in het voorstel. 

De spreker denkt aan flankerende maatregelen, aan onthaal en promotie van 

Vlaanderen als ondernemersregio. 

 

De drempel van 18.600 euro minimumstartkapitaal blijft in de visienota behouden. 

Daarmee wordt teruggegrepen naar oude methodes, die in de oude vennootschaps-

wetgeving waren opgenomen en die hun ondoeltreffendheid hebben bewezen. In de 

nieuwe vennootschapswetgeving is die regel afgeschaft omdat men meende dat 

het opleggen van een minimumstartkapitaal zijn doel niet heeft bereikt, namelijk 

garanderen dat leveranciers betaald kunnen worden als de onderneming vastloopt. 

Bovendien was het een drempel voor veel ondernemers die die kapitaalsbehoefte 

niet hebben. Iemand die bijvoorbeeld een consultancyvennootschap wil starten, 

moet niet noodzakelijk grote investeringen doen.  

 

Het minimumstartkapitaal vormt dus een drempel, terwijl het alternatief eigenlijk 

ook al in het voorstel staat, namelijk het ondernemingsplan. Er moet een degelijk 

ondernemingsplan worden voorgelegd. Daaruit zal dan uiteraard blijken of de 
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noodzakelijke minimale kapitaalsmiddelen voorhanden zijn om een zaak te starten. 

Als dat niet zo is, houdt het ondernemingsplan geen steek en kan de beroepskaart 

worden geweigerd. Dat is volgens Anton Van Assche een voldoende voorwaarde 

om zowel klassieke ondernemingen als start-ups en scale-ups op hun waarde te 

beoordelen. 

 

Hetzelfde geldt voor de drempel van 120 procent van het leefloon als inkomen. 

Een goed ondernemingsplan voorziet in een inkomen voor de ondernemer. Uiter-

aard is dat inkomen vaak meer dan 120 procent. Dat hoeft niet in de wet te staan; 

het kan blijken uit het ondernemingsplan. 

 

Een element dat nog niet is uitgewerkt, maar wel wordt aangekondigd, is de beroeps-

procedure. Er wordt, niet ten onrechte, voorgesteld de REOV af te schaffen en een 

nieuwe beroepsprocedure uit te werken. Dat biedt volgens Anton Van Assche de 

mogelijkheid om meer te focussen op controle en bijsturing van de onderneming 

na de start, in plaats van te focussen op het selecteren of beperken van de starters. 

Het controleren van een onderneming die gestart is – op basis van haar prestaties 

in vergelijking met het ondernemingsplan en het nakomen van de sociale en fiscale 

verplichtingen – moet vooropstaan bij de controle en opvolging. Binnen een peri-

ode van drie jaar zijn er voldoende controlemomenten mogelijk. De focus moet 

volgens de spreker daarop liggen, niet zozeer op het beperken van de start maar 

op het controleren en begeleiden van de gestarte ondernemer met een beroeps-

kaart. 

 

De toekenning voor een periode van drie jaar, met tussentijdse verlengingen en 

controlemomenten, vereist een performant opvolgingssysteem. Een verlenging zowel 

als een intrekking van de beroepskaart moet snel kunnen gebeuren. In het geval 

van een intrekking moet er vlot worden samengewerkt met de inspectiediensten 

die bevoegd zijn voor sociale en fiscale zaken, en voor het verblijf, want ook dat is 

een belangrijk element. 

 

Anton Van Assche vat samen dat het ten eerste belangrijk is een goede beroeps-

procedure uit te werken, met de mogelijkheid om vooral na de start van de onder-

neming controles in te bouwen. Ten tweede moet het ondernemingsplan als een 

voldoende criterium worden beschouwd om een innovatief bedrijf met economische 

meerwaarde voor Vlaanderen te kunnen oprichten. 

3. Flanders Investment & Trade 

Claire Tillekaerts, gedelegeerd bestuurder van Flanders Investment & Trade, is 

verheugd dat er meer aandacht wordt besteed aan het belang van start-ups en 

scale-ups en dat er een regeling wordt getroffen voor de beroepskaarten. FIT pro-

beert enerzijds Vlaamse bedrijven wereldwijd te laten exporteren en anderzijds 

maximaal buitenlandse duurzame investeringen aan te trekken. Dat gebeurt door 

middel van een negentigtal buitenlandse posten. Heel belangrijk in deze context is 

dat het Vlaamse regeerakkoord (Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 31/1) voor de 

tweede keer op rij de coördinatie van de internationaliseringsstrategie van de 

Vlaamse economie aan FIT heeft toevertrouwd. FIT doet dat samen met partners 

en met 150 stakeholders. Vlaanderen wordt daarbij gepositioneerd vanuit zijn 

sterktes, en daar zit heel veel innovatie en technologie bij.  

  

Een van de afgeleiden van het regeerakkoord is dat FIT in een uitbreiding van de 

Science and Technology Offices voorziet. Voor FIT zijn op dit ogenblik wereldwijd 

vier technologieattachés actief en dat worden er tien. Dit strookt perfect met wat 

in de visienota staat over innovatieve bedrijven en het aantrekken van O&O. 

 

De visienota stelt dat Vlaanderen er te weinig in slaagt om gericht buitenlandse 

zelfstandigen met een economische meerwaarde of een innovatief karakter aan te 
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trekken. Maar natuurlijk moet het aantrekken van ondernemend talent passen in 

het bredere geheel van samenwerkingen en partnerschappen tussen de verschil-

lende entiteiten, om het algemene klimaat van ondernemerschap nog meer te ver-

beteren. Het aanpassen van de procedure voor beroepskaarten voor start-ups en 

scale-ups moet als een middel worden gezien en niet als een einddoel  

 

Start-ups en scale-ups zijn zeer interessant als doelgroep: als ‘highbrowed firms’ 

vormen zij een heel kleine fractie van de economie, maar zijn zij wel een van de grootste 

creatoren van jobs. FIT bewerkt die doelgroep proactief in het buitenland door 

Vlaanderen te positioneren als innovatie- en O&O-regio bij uitstek binnen Europa. 

Dat kadert perfect in de adviezen van VARIO over dat onderwerp. In 2019 ging 23 

procent van de gewonnen investeringsprojecten naar onderzoeks- en ontwikkelings-

projecten. 

  

FIT probeert via een doelgerichte selectie te targeten op innovatieve nieuwkomers die 

aan de ene kant synergieën mogelijk maken en aan de andere kant een verrijking 

betekenen voor de ecosystemen in Vlaanderen. 

 

Ook het aanbod vanuit Vlaanderen moet worden versterkt. Dat gebeurt door middel 

van het zogenaamde ‘soft landing’-programma, waaraan zowel FIT als VLAIO werken. 

Claire Tillekaerts stelt Anton Van Assche gerust: het akkoord met VLAIO is er. Er 

is ook een actieprogramma aan verbonden, dus dat verloopt gestroomlijnd. Binnen-

kort is er een gemeenschappelijke directieraad om het actieplan volledig uit te 

werken. Uiteraard gaat het niet alleen over de efficiënte en vlugge administratieve 

afhandeling van de beroepskaarten en visa, maar ook over instapprogramma’s op 

maat en de toegang tot de markt, kapitaal, infrastructuur – zoals incubatoren en 

acceleratoren – en tot kennis. 

 

De toekenningscriteria voor een beroepskaart zijn op dit moment inderdaad eerder 

subjectief en voor interpretatie vatbaar. De beoordeling verloopt vaak heel moeizaam 

en traag. Als Vlaanderen innovatieve bedrijven wil aantrekken, is digitalisering uiter-

aard cruciaal. Maar het is ook heel belangrijk om de procedure te verduidelijken 

met kwantificeerbare voorwaarden en om ze te verkorten. De ervaring leert dat 

het momentum belangrijk is: als het te moeilijk wordt, gaan de bedrijven elders 

kijken. Er moet ook duidelijkheid zijn, zodat de potentiële investeerders en onder-

nemers worden geïnformeerd over wat zij kunnen verwachten.  

 

Er is in de informatiedoorstroom van en naar de diplomatieke posten een bottle-

neck, stelt Claire Tillekaerts vast. Er is een discussie met de FOD Buitenlandse 

Zaken over de vraag of iemand met een beroepskaart een ‘single entry’- of een 

‘multiple entry’-visum krijgt en gedurende welke tijd het dan geldig is. Het loopt 

mis als een ondernemer uit Zuid-India telkens naar Mumbai moet reizen voor een 

‘single entry’-aanvraag.  

 

Nu wordt de gecombineerde werkvergunning voor hooggeschoolden toegekend 

voor drie jaar. Volgens FIT zou het logisch zijn om eenzelfde geldigheidsduur toe 

te kennen aan beroepskaarten in alle categorieën. Nu is er een verschil: twee jaar 

voor de klassieke sectoren en drie jaar voor de start-ups. Het zou veel eenvoudiger 

zijn voor FIT en duidelijker voor de aanvrager als dit voor beide drie jaar zou zijn. 

Hoe eenvoudiger de communicatie, hoe meer kans op succes. 

 

Het regeerakkoord voorziet in wat een investeringsloket wordt genoemd. FIT zou 

het ‘single point of contact’ worden voor alle buitenlandse investeerders. Dat is 

uiteraard een samenwerkingsverband met het Departement WSE, VLAIO en wie 

daar ook maar een actor in kan zijn. Het is wel belangrijk dat FIT die SPOC-functie 

behoudt, ook al juicht Claire Tillekaerts de initiatieven toe die Antwerpen en Lim-

burg hebben genomen om een loket voor investeerders te openen. Zij waarschuwt 

ervoor dat de aanpak niet mag worden versnipperd, het moet één geheel worden. 
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FIT is bereid met eender wie samen te werken om een zachte landing mogelijk te 

maken. Het flankerend beleid moet die landing gemakkelijker maken. 

II. Bespreking 

1. Tussenkomsten van de leden 

Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

 

Maurits Vande Reyde vindt dit een belangrijk onderwerp. Uit verschillende studies 

blijkt immers dat het aantrekken van buitenlands talent beter kan. Hij vindt het 

hallucinant dat de regelgeving ter zake uit 1965 dateert en nooit is aangepast. Op 

het vlak van ondernemen en de arbeidsmarkt is nochtans veel veranderd in de 

wereld. Het is goed dat hier nu werk van wordt gemaakt. 

 

Het lid vindt de uitgangspunten van de minister en de bedenkingen van de sociale 

partners goed. Er moet selectiever worden gewerkt en er moeten voorwaarden 

worden gesteld. Dat heeft niets met een negatief mensbeeld of een negatief beeld 

van migratie te maken. Integendeel, landen zoals Canada, Australië en de 

Verenigde Staten voeren een selectief migratiebeleid, maar geven kansen aan de 

migranten. Om kansen te geven, moeten voorwaarden worden gesteld. Migranten 

moeten duidelijk weten wat ze hier kunnen doen en welke talenten ze hier kunnen 

ontwikkelen. Een dergelijk beleid zou een geweldige boost aan het innovatief po-

tentieel van Vlaanderen kunnen geven. 

 

De nieuwe regelgeving zal pas op 1 januari 2022 ingaan. Maurits Vande Reyde 

vraagt zich af waarom nog een jaar moet worden gewacht. Aangezien dit belangrijk 

punt in het Vlaamse regeerakkoord, de beleidsnota van de minister (Parl.St. 

Vl.Parl. 2019-20, nr. 126/1), de adviezen van VARIO en het relanceplan aan bod 

komt, is de vraag of het eventueel ook sneller kan.  

 

De vertegenwoordiger van UNIZO heeft terecht gesteld dat het niet enkel om voor-

waarden gaat, want Vlaanderen moet ook aantrekkelijk zijn voor de buitenlandse, 

niet-klassieke ondernemingen. Dat is nog onvoldoende het geval. Uit een KPMG- 

studie blijkt dat nog geen actief beleid wordt gevoerd om echt toptalent aan te 

trekken. Silicon Valley kent natuurlijk een heel andere schaalgrootte, maar moet 

als inspiratie dienen. De vraag is dan welke concrete stappen de Vlaamse Regering 

zal zetten om Vlaanderen als aantrekkingspool en innovatieve regio te versterken. 

 

In de beleidsnota Economie, Wetenschap en Innovatie staat dat het Departement 

EWI met FIT, VLAIO en het Departement WSE zal samenwerken om een sterker 

acquisitiebeleid te voeren. Maurits Vande Reyde vraagt zich af welke concrete stappen 

zullen worden gezet om de samenwerkingsverbanden te verbeteren. De uitwerking 

van de visienota zal vooral afhankelijk zijn van de manier waarop Vlaanderen als 

een aantrekkingspool kan functioneren. 

 

Het is belangrijk talent aan te trekken, maar het belangrijkste punt blijf dat Vlaan-

deren zich ten aanzien van alle ondernemers kan onderscheiden als een regio die 

innovatie stimuleert. Dat geldt niet enkel voor de buitenlandse ondernemingen, 

maar ook voor de ondernemingen die hier nu al actief zijn. Er kan zeker nog voor-

uitgang worden geboekt om het innovatief potentieel van Vlaanderen te vergroten. 

 

Het relanceplan Vlaamse Veerkracht bevat een aantal interessante punten. In Neder-

land bestaan de zogenaamde schrapsessies. Ondernemersorganisaties gaan daar-

bij na welke hindernissen redelijk snel kunnen worden weggewerkt. De vraag is of de 

Vlaamse overheid ook snel werk kan maken van de aangekondigde schrapsessies. 
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In de adviezen van VARIO en in het Vlaamse regeerakkoord staat dat het onder-

nemend potentieel van Vlaanderen moet worden versterkt. Maurits Vande Reyde 

vraagt welke verdere acties de Vlaamse Regering zal ondernemen om in te spelen 

op de bestaande knelpunten die de ambitieuze bedrijven in Vlaanderen verhinderen 

verder te groeien. 

 

Tussenkomst van Caroline Gennez 

 

Caroline Gennez vindt het voor de Vlaamse economie zeer belangrijk om innovatie 

in het hart van die economie te plaatsen. Vlaanderen moet zonder oogkleppen 

talent rekruteren, uiteraard in het binnenland, maar ook in het buitenland. Dat kan 

het economisch weefsel echt versterken. Het lid is positief over wat in de visienota 

over de beroepskaarten voor buitenlandse ondernemingen staat. Het is zeker een 

goede zaak dat die procedure wordt vereenvoudigd.  

 

Het is de bedoeling om speerpuntclusters en bepaalde sectoren in Vlaanderen te 

versterken. Dat sluit aan bij wat in het relanceplan over digitalisering staat. De 

vraag is dan hoe concreet kan worden gezocht naar bedrijven die de economische 

structuur inzake digitalisering kunnen aanvullen. VLAIO werkt hiervoor samen met 

FIT, maar misschien worden in dit verband ook nog andere, meer concrete plannen 

ontwikkeld. 

 

De tweede bedenking van het lid sluit aan bij wat de sprekers van de adviescommissie 

hebben opgemerkt. De criteria om de economische meerwaarde te bepalen, zijn 

vooral gericht op de haalbaarheid in algemene, generieke zin. Het gaat dan om 

competenties, financiële reserves en een businessplan. Het is ook de bedoeling om 

meer in te zetten op het aantrekken van start-ups, maar het lid vraagt zich af of 

het niet aan te bevelen is dit concreter op innovatie toe te spitsen. Hebben de 

sprekers bijkomende suggesties over manieren om dit in de praktijk te brengen? 

 

Tot slot wijst Caroline Gennez op een suggestie van de sp.a-fractie. Na de neer-

waartse curve ten gevolge van de coronacrisis is het de bedoeling de economische 

groei in een opwaartse spiraal te sturen. Het lijkt haar daarom belangrijk de pro-

ductiviteit als criterium toe te voegen. Aangezien de economische meerwaarde ook 

aan de productiviteit is gelinkt, zou een verhoging daarvan, naast innovatie, ook een 

doelstelling moeten zijn. Het lid vraagt hoe dit criterium kan worden geïntroduceerd, 

tenzij het als een louter gevolg van het criterium inzake innovatie zou worden be-

schouwd. 

 

Tussenkomst van Imade Annouri 

 

Imade Annouri vraagt hoe de minister vroegtijdig talentvolle buitenlandse onder-

nemingen en ondernemers wil spotten. Op welke manier zal Vlaanderen er in een 

heel concurrentiële omgeving in slagen om hen vroegtijdig te identificeren en te 

vinden? 

 

Het lid komt even terug op de uitspraak van de minister over de zoveelste kebab-

zaak. Hij begrijpt die uitspraak, maar wijst erop dat veel mensen die een dergelijke 

zaak starten dat doen omdat ze willen ondernemen en omdat ze kiezen voor de in 

hun ogen veiligste optie. Wordt er vanuit het Vlaamse niveau over nagedacht om 

die mensen te begeleiden, om te kijken wat mogelijk is, om na te denken over wat 

ze anders kunnen doen en om ervoor te zorgen dat het aanwezige ondernemers-

potentieel op een andere manier kan bijdragen tot het ondernemerslandschap in 

Vlaanderen? 

 

Imade Annouri blijft het een grote onrechtvaardigheid vinden dat de uitkering van 

het eigen loon 120 procent van het leefloon moet bedragen. Hij verwijst naar een 

fragment uit het tv-programma Andermans zaken, waarin een ondernemerskoppel 
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aan bod kwam dat zich de afgelopen jaren 500 euro loon heeft uitbetaald, omdat 

ze alles in hun zaak investeerden. Dat is een realiteit en zou dan plots onmogelijk 

worden voor buitenlandse ondernemers, omdat de lat voor hen veel hoger wordt 

gelegd. 

 

Kan de minister wat meer in detail uitleggen wat ze bedoelt met de focus op kwa-

liteit voor klassieke start-ups? Welke focus is dat? Hoe zal dat worden gemeten? 

 

Wat tot slot het aangehaalde voorbeeld van Canada betreft, wijst Imade Annouri 

erop dat er daar enerzijds het economische model van migratie is, maar anderzijds 

ook het imago van Canada op het vlak van actief pluralisme, samenleven en derge-

lijke meer. Het is een gegeerde regio, op economisch vlak, qua sociale bescherming 

en qua samenlevingsmodel. Als Vlaanderen eenzelfde soort succesformule wil han-

teren ten aanzien van talentvolle ondernemers, zal er ook op die drie aspecten 

moeten worden ingezet om dat waar te maken. 

 

Tussenkomst van Maaike De Vreese 

 

Maaike De Vreese zegt dat ook de N-VA-fractie het belangrijk vindt dat de wetgeving 

rond beroepskaarten wordt herbekeken, want dat was nodig. De kernvraag is hoe 

het draagvlak voor migratie kan worden behouden. De N-VA is er ook voorstander 

van om naar Canada te kijken als inspirerend voorbeeld. Het lid is het ermee eens 

dat het dan ook moet gaan over het meer aantrekkelijk maken van Vlaanderen. 

Dat kan nog verder worden bekeken. 

 

Het lid wijst er voorts op dat het regeerakkoord inzake het aantrekken van talent 

spreekt over een concentrisch model: eerst kijken binnen Vlaanderen, dan naar de 

andere gewesten, dan naar de EU en uiteindelijk naar de rest van de wereld. Hoe 

zal in dit verband dat evenwicht worden bewaakt ? Is het ook hier de bedoeling om 

met concentrische cirkels te werken? 

 

Anton Van Assche stelde dat controle en bijsturing beter kunnen gebeuren nadat 

de ondernemingen al opgestart zijn. Maaike De Vreese vraagt zich af of het niet 

beter is om, zoals de minister voorstelt, eerst de lat hoger te leggen en bij de 

selectie vooraf bepaalde criteria te bepalen. Dat zou ook minder tijdsintensief kunnen 

zijn voor de bevoegde diensten, waardoor ook de bijsturing en de controle op een 

efficiëntere manier kunnen verlopen. 

 

Tussenkomst van Stijn De Roo 

 

Stijn De Roo stipt aan dat bepaalde regio’s in Vlaanderen alles hebben om een 

echte aantrekkingspool te zijn voor innovatie en start-ups. De herziening van de 

bestaande, heel oude wetgeving is daarbij heel belangrijk.  

 

Het lid stelt vast dat start-ups zich graag lijken te vestigen in de buurt van andere 

startende ondernemingen. Dat lijkt belangrijk voor het uitbouwen van een net-

werk, het aantrekken van investeerders en zeker ook het doorgroeien tot scale-

up. Gent en Antwerpen lijken daar vandaag voorlopers in te zijn. De plaats waar 

een start-up zich zal vestigen is vaak bepalend voor de verdere toekomst van het 

bedrijf. Hoe wordt dat aangepakt? Zijn er instrumenten om geïnteresseerde buiten-

landse ondernemers naar een bepaalde regio te sturen, ook afhankelijk van het 

type start-up dat zich wil vestigen? 

 

Stijn De Roo steunt de idee om meer selectief te werk te gaan. Hij wijst op de 

snelheid waarmee een aantal sectoren in evolutie zijn. Hoe zorgt men er bij zowel 

FIT als VLAIO voor dat de dossierbehandelaars mee zijn in die evolutie?  
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De minister heeft ook een overzicht gegeven van een aantal strengere voorwaar-

den, die vooral op klassieke ondernemingen zullen worden toegepast. Wat zou het 

gevolg zijn voor de huidige aanvragen, als men de bestaande selectiecriteria zou 

vervangen door de strengere criteria? Is daar een inschatting van? Hoeveel van de 

aanvragen zouden dan worden geweigerd?  

 

Stijn De Roo merkt tot slot op dat het aantal aanvragen de voorbije jaren wat 

schommelde. De nota spreekt wel over het actief aantrekken van ondernemend 

talent als doelstelling. Hoe zullen de wijzigingen die er via het aangekondigde de-

creet komen, worden gemonitord en opgevolgd? 

 

Tussenkomst van Axel Ronse 

 

Axel Ronse beoordeelt de visienota positief en heeft enkel twee bemerkingen. Hij 

is het niet eens met de stelling van de Adviescommissie Economische Migratie van 

de SERV over het startkapitaal. Als Vlaanderen kwaliteit wil aantrekken, wat de 

visienota beoogt, dan mag men er toch van uitgaan dat een start-up die zich hier 

wil vestigen over minstens 18.600 euro startkapitaal kan beschikken. Het is een 

belangrijke maatstaf om het kaf van het koren te kunnen scheiden. Wie dit start-

kapitaal niet heeft, is niet klaar om zich in Vlaanderen te vestigen. De vergelijking 

met Vlaamse ondernemers die hier een zaak willen starten, gaat volgens het lid 

niet op. 

 

Als Vlaanderen ambitieuzer wil zijn in het aantrekken van start- en scale-ups, dan 

moet het fundingsysteem ook excelleren. In de Verenigde Staten bijvoorbeeld kun-

nen start- en scale-ups door de schaalgrootte gemakkelijker aan fondsen geraken. 

Europa is daarentegen een lappendeken aan landen en regio’s met verschillende 

regels, waar ook de investeerders veel meer gefragmenteerd optreden. Zijn er op 

korte termijn een aantal quick wins mogelijk om het aantrekken van kapitaal ge-

makkelijker te maken, niet alleen voor het aantrekken van buitenlandse maar ook 

voor de eigen Vlaamse start- en scale-ups?  

 

Tussenkomst van Yves Buysse 

 

Yves Buysse vindt het voor de hand liggen dat in de universiteiten, de hogescholen 

en onderzoeksinstellingen een aantal projecten met buitenlandse studenten wor-

den uitgewerkt, die misschien de basis kunnen zijn voor een nieuwe economische 

activiteit. In de nota staat dat de onderwijsinstellingen zeker een doorgeefluik van 

informatie kunnen zijn. Verloopt die samenwerking vandaag al actief of kan het 

beter? 

 

De sprekers hadden het vooral over de evaluatie van de aanvragen bij de start van 

het project. In de visienota is er ook sprake van een controlemechanisme om na 

de toekenning van beroepskaarten permanent te monitoren. Hoe zal dit concreet 

gebeuren? Welke zijn de instrumenten om ondernemingen bij te sturen? Uit de 

door de minister aangehaalde cijfers over de controle door de Vlaamse Sociale 

Inspectie blijkt dat er in 2019 twintig inbreuken werden vastgesteld waarvan zeven-

tien tot een pro justitia hebben geleid. Zijn dat telkens inbreuken van hetzelfde 

type of zijn ze totaal verschillend? 

 

Tussenkomst van Robrecht Bothuyne 

 

Robrecht Bothuyne hoorde bij de Adviescommissie Economische Migratie van de 

SERV de vrees voor een gebrekkige samenwerking met de federale instanties, on-

der meer met de consulaten. Hij vraagt naar een reactie van Claire Tillekaerts van 

FIT. Hoe kan men een vlotte samenwerking met de FOD Buitenlandse Zaken bewerk-

stelligen? 
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Het lid vraagt ook naar de reactie van de minister op de ongerustheid over een 

procedureverlenging door de diplomagelijkschakeling bij NARIC. 

 

De visienota is zeer belangrijk en bevat een eerste, grote hervorming in lange tijd. Het 

lid meent dat het tijd is om andersoortige ondernemingen aan te trekken en verwijst 

naar de tientallen aanvragen voor de veeteeltsector, terwijl dit een inkrimpende 

sector lijkt. Er mogen dus wel wat drempels worden ingebouwd. Vlaanderen mag 

ondernemers die van elders komen niet de illusie geven dat hier gemakkelijk geld 

te verdienen valt. Daarom is het opleggen van een minimumloon niet onrechtvaardig. 

Dat Vlaamse ondernemers zichzelf maar een heel klein loon uitbetalen, is geen 

praktijk die kan worden aangemoedigd. 

 

Robrecht Bothuyne begrijpt de kritiek van de adviescommissie op het wat arbitraire 

karakter van het bedrag van 18.600 euro als startkapitaal, maar het is een reëel 

probleem dat heel wat startende ondernemingen ondergefinancierd zijn. Ook in-

zake startkapitaal is een drempel dan nuttig. Het alternatief om op basis van het 

ondernemingsplan na te gaan of een onderneming levensvatbaar is, is misschien 

net onvoldoende en te moeilijk te communiceren aan de buitenwereld. 

 

Wat is volgens de sprekers het potentieel en wat moet het doel zijn dat Vlaanderen 

met deze hervorming wil bereiken?  

2. Antwoorden 

Flanders Investment & Trade 

 

Claire Tillekaerts antwoordt dat Vlaanderen in het buitenland wordt voorgesteld als 

innovatieve regio en kenniseconomie. FIT zet ook heel sterk in op techdiplomatie 

en breidt daartoe het netwerk uit. Daarom is het ook belangrijk om de speerpunt-

clusters te verbinden met soortgelijke clusters in het buitenland.  

 

Welke hindernissen zijn er? FIT maakt elk jaar een knelpuntennota op over wat het 

moeilijk maakt om buitenlandse investeringen aan te trekken. De nota geldt even-

zeer voor de Vlaamse bedrijven en wordt overgemaakt aan de minister-president, 

bevoegd voor Buitenlandse Zaken. Heel wat van de knelpunten zijn een federale 

bevoegdheid en daarom wordt de nota ook overgemaakt aan de Federale Regering. 

 

‘Vlaanderen Versnelt’ is opgebouwd met 150 stakeholders waaronder Voka, 

UNIZO, Agoria en alle speerpuntclusters en strategische onderzoekscentra. Het is 

dus een gedragen strategie. 

 

Hoe gaat FIT concreet op zoek naar bedrijven? Zowel in de klassieke sectoren, 

bijvoorbeeld logistiek, maar ook in de innovatieve sectoren, bijvoorbeeld biotech, 

heeft FIT kloofanalyses gemaakt: wat is er en wat is er niet om het ecosysteem 

van bedrijven te laten functioneren? Waar zitten de gaten en in welke specifieke 

domeinen moeten bedrijven worden aangetrokken? 

 

Om bij te dragen aan een ‘soft landing’ heeft FIT ook welkomteams opgericht die 

medewerkers van het federale niveau – onder meer van de federale overheids-

diensten Financiën en Economie – maar ook van het Departement WSE, VLAIO en, 

afhankelijk van het dossier, specialisten uit verschillende disciplines – bijvoorbeeld 

van flanders.bio of VIB – bij elkaar brengt om de aanpak zo globaal mogelijk en zo 

eenvoudig mogelijk te maken voor potentiële investeerders. FIT wil het nog beter 

doen en vandaar het plan voor een investeringsloket om buitenlandse investeer-

ders te begeleiden inzake vergunningen. Investeringsloket is een werktitel, want 

verwarring met het ondernemersloket bij VLAIO moet worden vermeden. 
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Welke zijn de criteria om buitenlandse investeringen aan te trekken? De versterking 

van de techdiplomatie is er net opgericht om het VARIO-advies te volgen dat zegt 

dat Vlaanderen tegen 2030 in de top vijf van innovatieve regio’s moet staan. FIT 

gaat heel gericht op zoek. Inzake investeringen zijn er twee manieren van werken. 

De eerste is reactief: er is een systeem van ‘social listening’ waarbij heel snel kan 

worden gedetecteerd welke bedrijven eventueel plannen hebben om in Europa een 

vestiging te openen. De andere benadering is proactief: welke bedrijven wil Vlaan-

deren absoluut aantrekken, welke zijn de ‘target companies’? Elke post in het buiten-

land identificeert bedrijven waarvan men absoluut wil dat ze zich in Vlaanderen 

vestigen als ze naar Europa komen, zoals bedrijven in de biotech, maar ook ‘quantum 

computing’. Zo kan Vlaanderen het innovatieve centrum in die disciplines worden. 

 

Er was ook een vraag over de productiviteit. 2019 was een fantastisch jaar wat 

betreft buitenlandse investeringen. Er zijn daarbij 5388 nieuwe jobs gecreëerd. FIT 

merkt ook dat, als Vlaanderen onderzoek en ontwikkeling aantrekt, bedrijven ge-

neigd zijn om eventueel achteraf ook de productie hier te vestigen. In eerste in-

stantie creëert O&O weinig extra tewerkstelling, maar op termijn kan men daardoor 

de productie en zelfs hoofdzetels van ondernemingen aantrekken. 

 

Een volgende vraag ging over het concentrisch model. Bij de uitrol van de Science and 

Technology Offices wil FIT ook de aanwezigheid in Europa versterken. In Kopenhagen, 

Parijs en München komen er STO’s, maar ook in China, India en Silicon Valley. Er 

zijn er al in New York en Japan. De beperkte middelen laten toe om versterkingen 

te doen in tien posten. 

 

Verschillende leden maakten opmerkingen over de voorwaarden, waaronder een 

minimumstartkapitaal. Claire Tillekaerts dringt erop aan absoluut geen bijkomende 

hindernissen op te leggen. Vlaanderen bevindt zich op dit moment in een zeer 

concurrentiële omgeving. Frankrijk en het Verenigd Koninkrijk reiken techvisums 

uit, bijna zonder voorwaarden. Ze zetten hun grenzen open voor topwetenschappers 

en voor innovatieve bedrijven zonder grote formaliteiten. De spreekster adviseert 

om ook de aanpak in de buurlanden te bekijken. Nederland rolt de zogenaamde 

oranje loper uit en doet quasi alles voor de buitenlandse bedrijven. Zo financiert 

de Nederlandse overheid bijvoorbeeld ook haalbaarheidsstudies. FIT heeft daar-

voor de middelen niet en het is ook niet voorzien. 

 

Start-ups hebben een eocsysteem nodig. Meestal zitten ze in een biotoop die met 

dezelfde technologie werkt. Antwerpen en Gent zijn interessante voorbeelden. Het 

is niet de bedoeling om overal in Vlaanderen grote incubatoren op te richten die 

elkaar gaan beconcurreren, want eigenlijk bestaan die al voor een deel. Een 

stroomlijning zou een goed idee zijn, maar dat is niet de bevoegdheid van FIT. 

Wanneer men bijvoorbeeld over biotech spreekt, wordt er vooral gedacht aan de 

cluster rond Gent. Door de aanwezigheid van de universiteit en het VIB is er daar 

een ecosysteem ontstaan. 

 

FIT identificeert de noden en brengt de kandidaat-investeerders naar Vlaanderen. 

Samen met VLAIO, dat toegang heeft tot de databank van industrieterreinen en 

tot een aantal subsidiemechanismen die door de Vlaamse Regering worden beslist 

– zoals de strategische transformatiesteun –, legt FIT met een welkomteam een 

heel parcours af. Met VLAIO wordt nu overlegd om dit voor de start-ups en de 

scale-ups nog uit te breiden en meer te focussen. Het begeleiden van hier geves-

tigde start-ups naar scale-ups is eerder de taak van VLAIO. 

 

Het volstaat niet om in het buitenland STO’s op te richten, want ook de kennis van 

technologie moet worden uitgerold in het binnenland. Veel Vlaamse bedrijven be-

ginnen complexere vragen te stellen omdat ze meer en meer een combinatie wor-

den van de klassieke sectoren en een aantal innovatieve technologieën. Daardoor 

worden de exportvragen steeds ingewikkelder en moet er zowel voor de adviseurs 
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‘internationaal ondernemen’ als voor de adviseurs ‘exportvaardigheden’ een alge-

mene techvorming komen. Er moet bij het eerste contact minstens een basiskennis 

zijn van alles wat technologie is. FIT heeft van de coronacrisis gebruikgemaakt om 

een opleidingstraject uit te rollen.  

 

Het is juist dat het fundingsysteem en de aanwezigheid van ‘venture capital funds’ 

in Vlaanderen niet goed zitten. FIT werkt nauw met PMV samen. Door de wereld-

wijde reputatie van de biotechsector is het eenvoudiger geworden om kapitaal aan 

te trekken in dat segment. De biotech in Vlaanderen is nummer drie in Europa en 

trekt daardoor gemakkelijker kapitaal aan. FIT organiseert bijvoorbeeld ook ‘Know-

ledge for growth’, samen met flanders.bio, om investeerders aan te trekken. Toch 

is er nog een lange weg te gaan. 

 

Topuniversiteiten hebben een heel grote aantrekkingskracht en zijn zeker een argument 

om innovatieve buitenlandse investeerders te overtuigen. Die zijn dan ook zeker 

dat ze goed opgeleide medewerkers vinden. De samenwerking met alle universi-

teiten is intens. Ze gaan ook mee op economische missies om de samenwerkings-

verbanden met buitenlandse universiteiten en buitenlandse speerpuntclusters in 

de verf te zetten. 

 

De samenwerking met de ambassades en consulaten waar FIT aanwezig is, is voor 

99,9 procent positief te noemen. Er is natuurlijk het systeem van de FOD Buiten-

landse zaken voor de toekenning van visa, noodzakelijk voor het bekomen van een 

verblijfsvergunning. Dat verloopt nog enigszins archaïsch. FIT zit in een comité 

samen met de drie gewesten, met de fiscale cel van de FOD Financiën, met de FOD 

Economie en de FOD Buitenlandse Zaken om dit vlotter te laten verlopen. Deze 

aangelegenheid zou ook in de Interministeriële Conferentie voor Buitenlands Be-

leid, waar de overeenkomsten tussen de gefedereerde entiteiten en de federale 

diplomatie worden afgesloten, aan bod moeten komen.  

 

Adviescommissie Economische Migratie 

 

Anton Van Assche voegt nog toe dat, wat de flankerende maatregelen betreft, buiten-

landse ondernemers in het Engels moeten terechtkunnen bij de administratie. Ook 

de toegang tot kredieten en de verblijfsvoorwaarden, bijvoorbeeld dat het gezin 

mee kan overkomen, vormen een deel van de aantrekkingskracht van de Vlaamse 

regio. 

 

In Vlaanderen is er geen financiering voor een haalbaarheidsstudie, maar in het 

Brusselse Gewest bestaat die mogelijkheid wel. Ze is niet specifiek gericht naar 

buitenlandse ondernemers, maar Brusselse ondernemers die een zaak willen starten, 

krijgen de mogelijkheid tot cofinanciering van een haalbaarheidsstudie van hun 

onderneming. 

 

Er waren opmerkingen over het minimumstartkapitaal en het ondernemingsplan als 

alternatief. Volgens Anton Van Assche mag men de waarde van een ondernemings-

plan absoluut niet onderschatten. Het feit dat het nu is opgenomen in de nota, is 

van groot belang. In Vlaanderen kan eigenlijk elke persoon een zaak starten; er is 

nu zelfs geen attest bedrijfsbeheer meer nodig. Dat draagt bij tot een dynamisch 

ondernemingsklimaat, maar in dat klimaat kunnen er ook mislukkingen zijn. Vol-

gens de visienota zal men als niet-EU-burger in België niet kunnen starten zonder 

een ondernemingsplan. Het ondernemingsplan geeft aan de administratie ook heel 

wat elementen om informatie en bijkomende inlichtingen te vragen, maar toch ook 

drempels in te bouwen. De ervaring leert de spreker dat een ondernemer met een 

goed plan, maar met weinig kapitaal, meestal betere overlevingskansen heeft dan 

een ondernemer met veel kapitaal en een slecht of geen plan. Kapitaal is volgens 

Anton Van Assche geen noodzakelijke vereiste om een goede zaak te starten. Voor 

sommige bedrijven is een minimale financiering natuurlijk wel een vereiste en dat 
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zal dan ook blijken uit het ondernemingsplan. Buitenlandse studenten aan Vlaamse 

universiteiten die hier een zaak willen starten, zullen misschien niet over het nodige 

kapitaal beschikken maar wel een goed businessidee hebben.  

 

In ondernemen is ‘If you fail, fail fast’ een gouden regel. Opvolging op korte termijn 

is belangrijk om na te gaan of de verplichtingen worden nagekomen en of het plan 

werkt. UNIZO ziet liever mensen de kans krijgen om te starten en snel te worden 

bijgestuurd of, moest het fout lopen, te worden gestopt. Het vereisen van een 

financiële reserve is eigenlijk teruggrijpen naar een oud recept dat niet doeltreffend 

is gebleken. 

 

In een goed ondernemingsplan is productiviteit een element dat mee in de evalu-

atie kan worden opgenomen. Het moet niet alleen gaan over hightech en onder-

zoek; het kan ook over productieactiviteiten gaan. De visienota houdt de piste van de 

klassieke onderneming open. In alle sectoren, ook in de groothandel en de horeca, 

is innovatie te vinden en noodzakelijk. Dat moet ook mogelijk zijn. 

 

Niels Morsink zegt dat de sociale partners het immigratiemodel, gebaseerd op de 

concentrische cirkels, onderschrijven. Daarbij wordt eerst in Vlaanderen, vervolgens 

in België, daarna in de Europese Economische Ruimte en daarna erbuiten, naar 

werknemers gezocht. Bij de beroepskaarten gaat het vooral over de economische 

meerwaarde, in de vorm van jobcreatie of investeringen. Vandaag lijkt er een tegen-

gestelde beweging zichtbaar die meer beperkingen oplegt en die wellicht te ver-

klaren is door de vrees voor een verhoogde werkloosheid naar aanleiding van de 

coronacrisis. De sociale partners begrijpen deze vrees maar denken dat deze be-

perkingen net een nefaste invloed zullen hebben bij de relance na de crisis. Deze 

talenten-ondernemers creëren net de welvaart die de relance voortstuwt en betalen 

ook de bijdragen die de sociale zekerheid schragen. 

 

Minister Hilde Crevits 

 

Minister Hilde Crevits voelt aan dat er een algemene appreciatie is voor een nota 

die na 55 jaar de regelgeving wil bijsturen. Ze begrijpt de bezorgdheden en is 

bereid om na te gaan hoe hieraan tegemoet kan worden gekomen. Maar ze verdedigt 

ook de visienota die de Vlaamse Regering in consensus heeft goedgekeurd. 

 

De samenwerking tussen VLAIO en FIT verloopt uitstekend en dat moet zo blijven. 

De krachten moeten worden gebundeld om buitenlandse investeerders aan te trekken 

en promotie te voeren. Indien de regelgeving wordt aangepast, kan FIT daarin een 

grote stap voorwaarts zetten.  

 

Er werd gevraagd of de nieuwe regelgeving meer buitenlandse ondernemers zal aan-

trekken of niet. Ook voor de minister ligt het startkapitaal gevoelig. Ze benadrukt 

dat er geen startkapitaal wordt gevraagd voor start-ups en voor innovatieve initia-

tieven. Het gaat over klassieke ondernemingen en de minister is toch gewonnen 

voor een drempel voor die ondernemingen. Ze moeten warm worden onthaald, 

maar er mag geen spoor van onbetaalde rekeningen achterblijven als het niet lukt. 

De minister beschouwt het minimumstartkapitaal ook als een extra garantie voor 

lokale leveranciers. Het is ook werkkapitaal en geen waarborg.  

 

De minister begrijpt niet helemaal dat de sociale partners geen minimumstartkapitaal 

willen opleggen, omdat het toch ook een beschermingsmaatregel is voor Vlaamse 

ondernemingen en het de bedoeling is Vlaamse jobs te creëren. Wanneer een buiten-

landse investeerder hier een restaurant start, gebeurt het dat via arbeidskaarten 

goedkope buitenlandse werknemers worden aangetrokken. Dat zorgt voor een nega-

tieve spiraal. Een ondernemingsplan is inderdaad heel belangrijk, zoals de SERV 

zegt, maar een budget ook. 
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Groot-Brittannië vraagt bijvoorbeeld 50.000 euro voor niet-Europese start-ups. Die 

weg wil de minister niet opgaan, de deur wordt opengezet voor innovatieve tech-

start-ups.  

 

De minister vindt het ook logisch dat 120 procent van het leefloon voor niet-EU-

burgers wordt vooropgesteld als uit te betalen loon, dat is nu ongeveer 1500 euro 

netto. Het geeft ook een duidelijk beeld over wat er nodig is om hier min of meer 

fatsoenlijk te leven. 

 

Als mensen als werknemer naar hier komen, wordt het gewaarborgd gemiddeld 

minimummaandinkomen gevraagd en die lat ligt hoger dan de 120 procent van het 

leefloon. 

 

De minister gaat absoluut akkoord met het pleidooi voor een vermindering van de 

administratieve rompslomp. Ze heeft in haar toelichting verwezen naar de huidige 

procedure met de diplomatieke valies en heeft ook het Nederlandse onthaalbeleid 

als voorbeeld aangehaald. Er moet worden gedigitaliseerd om te vermijden dat 

Vlaanderen nog meer toptalent verliest. Daartoe moet met het federale niveau 

worden samengewerkt. 

 

Er is nu voor de start-ups in een periode van drie jaar voorzien om risicokapitaal 

aan te trekken en twee jaar voor de klassieke ondernemingen. Er zal nu strenger 

worden gecontroleerd bij de aanvraag en dat kan een argument zijn om de termijn 

naar drie jaar te brengen voor alle ondernemingen. 

 

Maurits Vande Reyde vroeg waarom het nog een jaar duurt vooraleer de nieuwe 

regelgeving in werking kan treden. De minister antwoordt dat er nu een visienota 

is die aanleiding moet geven tot een ontwerp van decreet, dat nog een parlemen-

tair traject moet doorlopen en daarna uitvoeringsbesluiten moet krijgen. De minis-

ter wil ook nog een traject met FIT opzetten om hierover te communiceren en een 

grote buitenlandse campagne te voeren. Maar op dat moment moet wel de hele 

uitvoering op punt staan. Indien het sneller kan, zal dat ook gebeuren. 

 

Voor de beroepskaarten zijn er al contacten met FIT en VLAIO. Een medewerker 

van FIT ondersteunt het Departement WSE bij de beroepskaartendossiers en om-

gekeerd wordt getracht de kennis van het departement te delen met FIT en VLAIO.  

 

De schrapsessies zijn voorzien in het relanceplan van de Vlaamse Regering en 

moeten uiterlijk tegen de zomer van 2021 tot een eerste pakket van maatregelen 

leiden. 

 

De minister bevestigt aan Caroline Gennez dat er wordt gefocust op de innovatieve 

start-ups. Er wordt gezocht naar ondernemingen die een economische meerwaarde 

voor Vlaanderen kunnen bieden, ook op het vlak van jobcreatie. 

 

Imade Annouri informeerde naar het vroegtijdig spotten van innovatieve onder-

nemingen. Het is volgens de minister van belang om goed samen te werken met 

FIT en om Vlaanderen als innovatieve regio meer op de kaart te zetten in de we-

reld, maar ook in Vlaanderen zelf. Ook in Vlaanderen is onvoldoende bekend welk 

innovatief talent en klimaat er aanwezig is. Het is de bedoeling om alle ondernemers, 

de innovatieve en de klassieke, te ondersteunen. Het is geen probleem dat er bij-

voorbeeld horecaondernemers naar Vlaanderen komen. De focus ligt wel op inno-

vatieve start-ups. Innovatie moet dan wel helder worden omschreven, daar is de 

minister het mee eens. 

 

De minister deelt ook de mening van Maaike De Vreese over het creëren van een 

draagvlak voor waardevolle economische migratie. Nu is dat te weinig het geval. 

Vlaanderen is een open regio en wil buitenlands talent naar hier halen. Voor 
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werknemers gebeurt dat via het model van de concentrische cirkels. Digitalisering 

en innovatie kennen geen grenzen meer en Vlaanderen moet mondiaal nog meer 

als innovatieve regio op de kaart worden gezet. Dat is niet echt in cirkels te vatten. 

 

Stijn De Roo verwees naar Gent, dat in de top drie van de meest innovatieve steden 

van Vlaanderen staat. Start-ups zijn heel vaak stedelijke fenomenen omdat in de 

steden de kennisinstellingen en de universiteiten aanwezig zijn. Spin-offs van de 

kennisinstellingen ontstaan in de praktijk vaak in de nabijheid van die instellingen. 

Maar dat is natuurlijk geen voorwaarde. 

 

De dossierbehandelaars moeten inderdaad topexperten zijn die de innovatie van 

heel nabij kunnen volgen. Dat moet lukken met de experten van FIT en VLAIO. 

 

De vraag is volgens de minister niet hoeveel aanvragen er door de nieuwe regel-

geving niet meer zullen worden aanvaard, maar wel hoeveel extra talent Vlaanderen 

kan aantrekken.  

 

Axel Ronse verdedigde de voorwaarde van een minimumstartkapitaal. FIT en 

VLAIO zullen samenwerken om de mogelijkheden van financiering aan de onder-

nemers duidelijk te maken. PMV heeft heel specifieke instrumenten, gericht op de 

doelgroep. Ook in de relance is men toleranter voor start-ups en zeker voor scale-

ups. De definitie van ‘onderneming in moeilijkheden’ is al aangepast om er net 

voor te zorgen dat de snelle groeiers niet buiten de scope van steun vallen. 

 

Aan Yves Buysse kan de minister antwoorden dat nu al wordt ingezet op de link 

met het onderwijs. Er zal intensief met NARIC moeten worden samengewerkt. Het 

is interessant om buitenlandse studenten na hun studies hier te houden om een 

onderneming te starten. De Vlaamse Regering heeft aan de federale overheid ge-

vraagd om buitenlandse studenten ‘een snuffeljaar’ te geven: ze krijgen een jaar 

tijd om een onderneming te starten. In het onderwijs zelf zijn er veel mogelijkheden 

voor het ondernemerschap voor studenten gecreëerd. 

 

De vastgestelde inbreuken betreffen vooral het werken zonder beroepskaarten of 

illegaal hier verblijven. 

 

Robrecht Bothuyne verwees naar de samenwerking met de ambassades en de con-

sulaten. Idealiter zou men volgens de minister op de ambassade een aanvraag 

moeten kunnen indienen in het digitale systeem en vervolgens begeleiding krijgen 

van FIT of het Departement WSE. 

 

Er moet inderdaad worden vermeden dat er bij NARIC een bottleneck ontstaat. Het 

is niet de bedoeling om telkens de volledige procedure te doorlopen bij NARIC als 

een diploma al werd gecheckt. Hierover is overleg met de minister van Onderwijs 

bezig. Grondigheid moet in dezen worden gecombineerd met snelheid. 

 

De veeteeltsector is een moeilijk onderwerp. Ook in de landbouw zijn er innovatieve 

technieken, zoals hypermoderne broedmachines. Zonder meer de deur sluiten voor 

buitenlandse ondernemers is ook in deze sector moeilijk. Het ondernemingsplan 

zal daarbij belangrijk zijn. 

 

Elk bedrag als grens voor startkapitaal is deels arbitrair. De minister ziet 18.600 

euro als een ondergrens, dus als een bodembedrag. De minister herhaalt dat fi-

nanciële drempels niet gelden voor de techstart-ups, enkel voor de klassieke onder-

nemingen. Groot-Brittannië, Ierland, Cyprus en Italië hebben ook drempels voor 

technologische start-ups en dat wil Vlaanderen absoluut niet opleggen. Het in de 

nota voorgestelde bedrag vertaalt ook de wens om selectiever te zijn wat klassieke 

ondernemingen betreft en te focussen op innovatie. 
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Het ondernemingsplan is heel belangrijk en zorgt hoe dan ook voor een individuele 

benadering. De minister vindt het belangrijk om vooraf een check te doen in plaats 

van nadien. 

 

Eenmaal gevestigd, kan een start-up terugvallen op de bestaande ondersteunings-

instrumenten van VLAIO en PMV. 

 

Buitenlandse ondernemers kunnen nu al terecht in het Engels. Informatie in alle 

talen van de wereld is niet evident. 

 

 

Robrecht BOTHUYNE, 

voorzitter 

 

Maurits VANDE REYDE, 

verslaggever 
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Gebruikte afkortingen 

EWI Economie, Wetenschap en Innovatie 

FIT Flanders Investment & Trade 

FOD Federale Overheidsdienst 

NARIC National Academic Recognition Information Centre 

O&O onderzoek en ontwikkeling 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

REOV Raad voor Economisch Onderzoek inzake Vreemdelingen 

RSVZ Rijksinstituut voor de Sociale Verzekeringen der Zelfstandigen 

SERV Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 

SPOC single point of contact 

STO Science and Technology Offices 

UNIZO Unie van Zelfstandige Ondernemers 

VARIO Vlaamse Adviesraad voor Innoveren en Ondernemen 

VIB Vlaams Instituut voor Biotechnologie 

VLAIO Agentschap Innoveren en Ondernemen 

Voka Vlaams netwerk van ondernemingen 

WSE Werk en Sociale Economie 


